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farmářství, automobilového průmyslu, až po 
již zmiňovanou energetiku. 

Velkou měrou se dotýká i stavebnictví, budov 
a tedy zájmů developerů. Green Deal představu-
je pro developery hrozbu i příležitost. Příležitost 
v tom, že opatření, která přijdou s ním, jako je 
nutnost masivního nárůstu energetických úspor 
u budov (čili ještě mnohem větší tlak na snižová-
ní energetických nákladů existujících a nových 
budov, včetně zateplování apod.) povedou ke 
zvyšování poptávky po stavebních, projekto-
vých i developerských činnostech i ke zvýšení 
investic do existujících budov. Obdobné změny 
přinesou i opatření v oblasti zacházení s vodou, 
včetně nakládání s vodou při plánování budov. 

Hrozbu a problémy přinese legislativa, kte-
rá se neustále vyvíjí a posouvá. Její dopad na 
projekty je tedy do jisté míry nepředvídatelný. 
A pak to bude kontinuální zvyšování nároků na 
provedení budov, a tím také zvyšování tlaku na 
odpovědnost developerů a dodavatelů staveb. 
Pro stavebnictví a budovy bude také zaveden 
nový samostatný systém obchodování s emi-
semi, který zatíží nákladově rovněž vlastníky 
a stavebníky budov tak, aby se do nich promítl 
tlak na snižování emisí CO2 v oblasti výstavby. 

NĚCO NA ZÁVĚR
Mým úmyslem rozhodně není developery ani 

jejich klienty strašit, ale je potřeba si uvědomit, 
že svět, legislativa a regulační prostředí se stává 
stále komplexnější i v oblasti nemovitostí, tedy 
v oblasti, která byla této komplexnosti doposud 
relativně ušetřena. 

Jak jste ale četli v předchozích řádcích, existuje 
i řada dobrých zpráv, které nám dávají šanci na 
to, aby se developerům i jejich zákazníkům život 
zjednodušil a mohli se soustředit na to hlavní, 
tedy na produkt a jeho kvalitu, nikoli na procesy 
a překážky na cestě. |
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Developeři 
nejsou mašiny 
na peníze, ani 
bezohlední 
podnikatelé 
jdoucí za svým 
ziskem bez 
ohledu 
na následky.

Daň 
z nemovitostí 
se stala 
předvolebním 
tématem 
– jednou 
jako nástroj 
na trestání 
vlastníků 
nemovitostí, 
jindy jako cesta 
pro další rozvoj 
obcí. 
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